研究报告

天目山柳杉树轮**δ¹³C**年序列差异

赵兴云1,2,王建1,钱君龙3,曾昭鹏2

¹南京师范大学地理科学学院,南京 210097; ²临沂师范学院地理与旅游系,临沂276005; ³中国科学院南京地理与湖泊研究所湖泊沉积与环境开放实验室,南京 210008 收稿日期 2005-2-24 修回日期 2005-9-30 网络版发布日期 接受日期 摘要

对天目山3株柳杉树轮 δ^{13} C年序列分别进行了测定,分析了柳杉树轮 δ^{13} C年序列变化的异同及其原因.结果表明,在1837~1982年的共同时段,3个树轮 δ^{13} C年序列彼此间相关系数为: r_{12} =0.47, r_{13} =0.65, r_{23} =0.52 (n=146),都通过了显著性水平a=0.001的信度检验.用多项式拟合法去除原 δ^{13} C年序列中的高频变化后,所得3个低频序列间高度正相关;原 δ^{13} C年序列与拟合序列的差值序列即高频序列间也显著正相关,相关系数均达到0.79~0.99,说明气候因素引起树轮 δ^{13} C年序列的高频变化及大气CO $_2$ 浓度引起的低频变化对不同的柳杉个体是共同的.3株树轮 δ^{13} C年序列间的差异主要是树木立地处局部环境条件的不同所造成的,但是局部环境条件所引起的树轮 δ^{13} C年序列间的个性差异对其共性变化影响较小.所以,3个树轮 δ^{13} C年序列间的个性差异,并不影响树轮 δ^{13} C年作为气候变化研究代用资料的适宜性及重建历史气候结果的可靠性与一致性.

 关键词
 天目山
 树轮
 δ¹³C

 分类号

Differences of δ^{13} C annual series among $\Re \mathit{Cryptomeria}$ fortunei tree rings at Tianmu Mountain

ZHAO Xingyun^{1, 2}, WANG Jian¹, QIAN Junlong³, ZENG Zhaopeng²

¹College of Geographical Science, Nanjing Normal University, Nanjing 210097, China; ²Department of Geography and Tourism, Linyi Teachers College, Linyi 276005, China; ³Lake Sediment and Environment Laboratory, Nanjing Institute of Geography and Limnology, Chinese Academy of Sciences, Nanjing 210008, China

Abstract

This paper determined the δ^{13} C annual series of three *Cryptomeria fortunei* tree rings at West Tianmu Mountain, and analyzed their similarities and differences. In the period of 1837 \sim 1982, the correlations among the three δ^{13} C series were significant, with r_{12} =0.47, r_{13} =0.65 and r_{23} =0.52 (P<0.001, n=146), respectively. After removing the high-frequencies from the original δ^{13} C series by using polynomial function model, a significant correlation was observed among three low-frequencies, with the correlation coefficient varied from 0.95 to 0.998. A significant correlation was also observed between original low-frequencies and simulated high-frequencies, with the correlation coefficient being 0.79 \sim 0.84. The three δ^{13} C annual series had similar high-frequency and low-frequency variations. High-frequency variation recorded similar climate variation information, while low-frequency reflected the information of atmospheric CO₂ changes. It was the common case for different individuals of trees that in the

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ <u>PDF</u>(568KB)
- ▶[HTML全文](0KB)
- ▶参考文献

服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶复制索引
- Email Alert
- ▶文章反馈
- ▶浏览反馈信息

相关信息

▶ <u>本刊中 包含"天目山"的</u> 相关文章

▶本文作者相关文章

- · <u>赵兴云</u>
- · 王建
- 钱君龙
- 曾昭鹏

three δ^{13} C annual series, climatic factors caused high—frequency change, while atmospheric ${\rm CO}_2$ concentration caused low-frequency variation. The differences among the three δ^{13} C annual series were mainly caused by the local environmental conditions at the growth sites of trees, while the individual difference among the three δ^{13} C series caused by local environmental conditions had very small effects on the changes of the three δ^{13} C series. It could be concluded that the differences among the three δ^{13} C series did not affect the suitability of using tree ring's δ^{13} C annual series as the indirect evidence in climatic variation study, and the reliability and coherence of reconstructing historical climate changes.

Key words <u>Tianmu Mountain</u> <u>Tree ring</u> $\underline{\delta}^{13}\underline{C}$

DOI:

通讯作者